

预期性哀伤之评估与干预
**Anticipatory Grief Work:
Assessment and Intervention**

第七届全国癌症康复与姑息医学大会议程
2011年11月26-27日

周燕雯Amy Y.M. Chow, Ph.D., R.S.W., F.T., CHT
香港大学社会工作及社会行政学系副教授
Associate Professor, Dept. of Social Work & Social Administration
The University of Hong Kong



病患者家属Family members

- 亦为姑息医学的服务对象
- 是第二层的病者 (Second-order patients)
- 亲密而产生的交互之苦 (Intimate reciprocity of suffering)

**家庭为本
善別辅导**
**Family Focused
Grief Therapy**

Kissane & Bloch (2002).

**家庭种类的分类
三种家庭功能的层面**

- 团结感 Cohesiveness
- 冲突 Conflict
- 沟通 Communication (Expressiveness)

家庭种类的分类

种类	团结感	冲突感	沟通
支持类Supportive	高	低	高
解决冲突类Conflict-Resolving	高	中	高
中等类Intermediate	高	高	中
沉闷类Sullen	中	高	低
暴力类Hostile	低	高	低







金曲回响话当年
Those were the Days

-透过回顾各年代的歌曲，勾起参加者以往的回忆，以便带组者能从中引领病人及家属作出正面回顾。
review of past life with the snapshots of different songs of the oldies

回归自然好轻松
Guided Imagery

-透过播放大自然的天籁音乐，让病人及家人学习松弛。
relaxation exercise with the use of natural sounds and music

创作妙韵显才华
Music as a way of Expression

-透过先进乐器，让病人谱出自己的歌曲，增强自信。当中亦会让病者回顾年轻时的日子(如年轻时接触的音乐或没有机会接触音乐的遗憾)，从而再引领病人及家属作出正面回顾。
playing musical instruments to express feelings

凭歌寄意互勉励
Support through Singing Together

-透过一起唱出励志歌曲，让病人从中悟出歌中讯息。
playing musical instruments to express feelings



**Wonderful Taste
所爱味道**

A photograph of a tea set on a red cloth, including a teapot and two cups, with a small box labeled '牛蒡茶' (Niu Bang Tea). The background is yellow with decorative butterflies and flowers.

**芳香馥郁杯中物
Art of Drinking Tea**

-透过中国传统茶艺，让病者与家人一起活在当下。 using tea as a catalyst to facilitate discussion of their lives

A photograph of people in a tea room, with a smiling flower icon and butterflies in the corners.

**Wonderful Touch
手牵手、心连心**

A photograph of hands being massaged, with a small inset showing a close-up of the massage. The background is yellow with butterflies and flowers.

**肌肤之亲胜万金
Massage**

透过教育家人为病者按摩身体各部份，期盼减低他们的隔膜，从而有更多的沟通。 teaching of massage

A photograph of a person in a wheelchair receiving a massage, with a close-up of hands and a smiling flower icon.

**父与子，这么近、那么远
Father and son... So close...**

促進病人與

A large white rectangular box is positioned in the center of the slide.

参加者Participants :

- 481 名参加者曾出席68 节的活动
- 481 participants in 68 sessions

■ 病人 Patients
■ 家属 Family Members

41%
59%

A pie chart showing the distribution of participants: 41% for 'Family Members' (yellow) and 59% for 'Patients' (blue).

参加者的回馈
Feedback of Participants (N=132) :

項目 Categories	平均值 Mean (of a 5 pt. scale)	S.D.
家人間的溝通 Family Communication	3.79	1.16
願意推薦活動給其他人 Willingness to refer other to join	3.93	0.63
整體滿意程度 Overall satisfaction	4.17	0.55

91.6%參加者願意將聯絡方法留下給輔導員

91.6% of the respondents agreed to leave their correspondence for follow-up.

迟来的拥抱Belated Hug

■ 聰智健日前接受中央電視台訪問，他說：「我從小就聽說，『人要誠實，不能撒謊』。」

